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الأولىالأولى  المحاضرةالمحاضرة   
Phonetics and Phonology 

 

1. All the sounds we make when we speak are the result of muscles contracting. 
The muscles in the chest that we use for breathing produce the flow of air that 
is needed for almost all speech sounds; muscles in the larynx produce many 
different modifications in the flow of air from the chest to the mouth. 

. العضلالات التلاي فلاي الصلادر والتلاي حن نتكلم ناتجة عن توافق العضلاتالتي نصدرها ون الأصواتجميع  -1
الحنجلالالار   . العضلالالالات التلالالاي فلالالايالكلالالالام أصلالالاواتالهلالالاواح نحتاجهلالالاا لكلالالا  التلالالانوخ و لالالارو   إنتلالالاا تسلالالات دم فلالالاي 

(larynxتنتج عد  تغيرات في الهواح المتدفق من الصدر ) .الى الوم 

 
 
 

2. After passing through the larynx, the air goes through what we call the vocal 
tract, which ends at the mouth and nostrils. Here the air from the lungs 
escapes into the atmosphere. 

 (الصلالاوتي الجهلالاا ( , يلالابها الهلالاواح ملالان  لالالا  ملالاا يسلالامى ا )larynxالحنجلالار  ) عبلالار الصلالاوت ملالاروربعلالاد  -2 
(vocal tract ) ي اللاب و( نتهلاي عنلاد الولام و ال يا لايمnostrils وهنلاا ينولاب الهلاواح ملان اللار .)تين (lungs )

 .ي ارجالمحيط الالى 
 

 

3. We have a large and complex set of muscles that can produce changes in the 
shape of the vocal tract, and in order to learn how the sounds of speech are 
produced it is necessary to become familiar with the different parts of the vocal 
tract. These different parts are called articulators, and the study of them is 
called articulatory phonetics. These parts are: 

, وملان اجلا  يالصلاوتالجهلاا  نحن نمتلك مجموعة عضلالات كبيلار  ومعةلاد  يمكنهلاا عملا  تغييلارات فلاي  لاك   -3
الم تلولاة  الأجلا احالم تلوة للجها  الصوتي. هلاب   الأج احنتعرف على  نأمعرفة كيف تنتج الاصوات لابد 

 :تسمى عضاحالاودراسة هب   articulators) النطق اعضاحتسمى )
 (articulatory phonetics) ( اللوظي الأصواتعلم) . عددها سبعه وهي كالتالي :هب  الاعضاح 
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i) The pharynx is a tube which begins just above the larynx. It is about 7cm long in 
women and about 8 cm in men, and at its top end it is divided into two, one 
part being the back of the mouth and the other being the beginning of the way 
through the nasal cavity.  

ii) The velum or soft palate is seen in any diagram in a position that allows air to 
pass through the nose and through the mouth. In speech it is raised so that air 
cannot escape through the nose.  

 

سلالام عنلالاد النسلالااح  7وهلالاو المجلالارذ اللالاب  يبلالادأ مبا لالار  أعللالاى الحنجلالار  , وطوللالاه تةريبلالاا :   (pharynx)البلعلالاوم -1
 والآ لالالاريكلالاون  للالاف الولالام  الأو قسلالامين , الجلالالا ح  إللالاىالرجلالاا  , ونهايتلالالاه العلويلالاة تنةسلالام  دسلالام عنلالا 8وحلالاوالي 

 .(nasal cavity)المؤد  إلى التجويف الأنوي  قالطرييكون في بداية 
رذ فلاي ا  ت طلايط ويكلاون فلاي وضلاعية تسلام  : ي لا(The velum or soft palateاللها  اللينة ) أو الغ اح -2

الحلالالادير ترتولالالاع اللهلالالاا  بحيلالالار لا يمكلالالان للهلالالاواح أن ينولالالاب عبلالالار  أثنلالالااحعبلالالار الولالالام, و  الأنلالالافللهلالالاواح بلالالاالمرور عبلالالار 
 .الأنف
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iii) The hard palate is often called ‘the roof of the mouth’. You can feel its smooth 
curved surface with your tongue.  

iv) The alveolar ridge is between the top front teeth and the hard palate. You can 
feel its shape with your tongue. Sounds made with the tongue touching here 
(such as t and d) are called alveolar.  

 (:  the hard palate)( الحنكأو ) الصلبةاللها   -3
المةلاوخ  الأمللاخت لاعر بسلاطحه  أنتسلاتطيع  ","The roof of the mouth" الفق  سقف "سلامى ي وعلااد   

 بواسطة اللسان.
ت لاعر  أن. تسلاتطيع العلويلاة والحنلاك الأسلانانكلاون بلاين مةدملاة ت( the alveolar ridge)ال اويلاة السلااكنة  -4

     الأحلالارفملالاثلا عنلالاد نطلالاق  , الاصلالاوات الناتجلالاه علالان ملامسلالاة اللسلالاان للالاهاسلالاطة ملامسلالاة اللسلالاان للالاهب لالاكله بو 
T & D  الساكنة الأصواتتسمى. 

 

 
 

 

V) The tongue is, of course, a very important articulator and it can be moved into 
many different places and different shapes. It is usual to divide the tongue 
into different parts: tip, blade, front, back and root. 

vi) The teeth (upper and lower). Sounds made with the tongue touching the front 
teeth are called dental.  

م تلولاه ولعلاد  ا لاكا   أملااكنجدا وبامكانه التحرك لعلاد   نطق مهم عضو( : هو بالطبع tongueاللسان ) -5
مةدملالاة اللسلالاان  ,العلالاري  أو, الجلالا ح المسلالاط  اللسلالاان رأخ: إللالاى علالاد  أجلالا احم اللسلالاان ةس لالام تلولالاة , علالااد   ي  

 .والمؤ ر  , والجبر
التلالاي تنلالالاتج ملالالاع حركلالالاة  الأصلالالاوات: (upper and lower( )العلويلالالاة والسلالالاولية the teeth) الأسلالانان -6

 .(dentalالعلوية تسمى ) للأسنانملامسة اللسان 
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vii) The lips are important in speech. They can be pressed together (when we 
produce the sounds p, b), brought into contact with the teeth (as in f, v), or 
rounded to produce the lip-shape for vowels like u: . Sounds in which the lips 
are contact with each other are called bilabial, while those with lip-to –teeth 
contact are called labiodentals.  

مثلا   الأصلاواتبعلا   لإنتلاا تلاتلامخ ملاع بعلا   أنفلاي الحلادير, ممكلان  مهملاة أيضلاا( the lipsال لاوا  ) -7
تلالالاتلامخ  أنممكلالان . وملالان ال(bilabial) الحلالاروف ال لالاوهية الأصلالاوات( وتسلالالامى تللالاك P & Bالحلالاروف )
 أن, وملان الممكلان (Labiodentals)(  وتسلامى F & Vمثلا  حلاروف ) أصلاوات لإنتلاا  الأسنانال وا  مع 

 . Uمث   العلةحروف بع  ب ك  مستدير لتنتج  أو ملتوة ال وا تكون 
 
 

We have also to remember that the nose and the nasal cavity are a very important 
part of our equipment for making sounds. But we cannot describe the nose and the 
nasal cavity as articulators in the same sense as (i) to (vii) above.  

اعتبارها  يمكن لا الاصوات , ولكن لإنتا مهمة  أج احتعتبر  الأنويالانف و والتجويف  أننتبكر  أنوهنا لابد 
 .أعلا المبكور   الأج احث  للنطق م اعضاح
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